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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 2 aug. 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en ‘s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig zijn de
Ministers Algera, Mansholt en Luns).

Wnd. Secretaris: Jhr.Mr. A.J.M. van Nispen tot Pannerden.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
c. De besprekingen over de Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 26 Juli 1954, punt 3a.
#Zie ook notulen MR 9/8/54, punt 3a.)
De Minister-President deelt mede, dat Mr. Yamin hem deze morgen een bezoek heeft gebracht,
daarbij eigenlijk weinig van belang voor de voortzetting van de onderhandelingen loslatende.
Indien de krantenberichten juist zijn, zou de reden voor het aanvaarden van een overeenkomst
voor Nederland zijn vervallen. Nederland was bereid zich te ontdoen van bijna alle afspraken,
maar moet vasthouden aan bestaande garanties, welke betrekking hebben op de bedrijven en
personen in Indonesië, terwijl ook een geschillenregeling nodig is. Zoals Mendès-France ten
aanzien van Tunis naar voren bracht, is het uit de historische band alleszins verklaarbaar, dat het
voormalige moederland na de scheiding bijzondere voorzieningen tot bescherming van bepaalde
rechten behoudt. Arbitrage alleen wanneer Indonesië daarmede instemt, ontneemt aan de
geschillenregeling de zekerheid steeds een uitspraak te kunnen verkrijgen in een kwestie waarin
men met Indonesië van mening verschilt. De Indonesische Regering zou om de communisten niet
in de kaart te spelen niet gedwongen willen worden tot eenzijdige opzegging van de RTC-
accoorden. De Minister-President heeft er van zijn kant op gewezen, dat het aangaan van een
overeenkomst voor Nederland nog enige zin moet hebben en dat ook dit accoord zodanig moet
zijn, dat het het Parlement kan worden voorgelegd. Niet alle garanties kunnen derhalve daaruit
worden geschrapt. Aan een suggestie, dat de Minister-President de besprekingen mee zou kunnen
maken, meent deze niet te moeten voldoen. In de nota van Mr. Schürmann wordt de ge[d]achte
geopperd de UNCI bij de onderhandelingen te betrekken. Dit is niet de bedoeling van de Minister
geweest toen hij indertijd de kwestie van de UNCI naar voren bracht. Spreker vroeg zich toen af
wat van Nederlandse zijde zou kunnen worden gedaan bij eenzijdige opzegging. De UNCI, die het
toezicht op de RTC-overeenkomsten op zich heeft genomen, zou dan gewezen moeten worden
op de nieuwe situatie, waarin deze afspraken in gevaar komen. Het op deze wijze brengen in
internationale sfeer zou voor Indonesië wel eens onaangenaam kunnen zijn. Dit punt zou bij de
onderhandelingen wellicht nog van enige waarde kunnen zijn. Het is niet de bedoeling van de
Minister geweest de onderhandelingen onder supervisie van de UNCI te brengen. Het zal moeilijk
zijn het juiste moment te vinden voor het uiten van deze gedachte; wellicht komt daarvoor in
aanmerking het moment, waarop van Indonesische zijde met eenzijdige opzegging wordt
gedreigd. De Raad sluit zich aan bij deze opvatting omtrent de UNCI.

Na schorsing van deze bespreking kan Minister Beyen ’s middags mededelen, dat
Minister Sunarjo hem heeft gezegd, dat het Indonesische Kabinet zich niet van de delegatie heeft
gedistancieerd en de essentiële punten van het accoord heeft aanvaard. Het Kabinet heeft zich er
ook mede verenigd, dat de kwestie Nieuw-Guinea  en de Indonesische schulden buiten discussie
zijn gehouden. De bezwaren aan Indonesische zijde zouden meer gericht zijn tegen de redactie
dan wel tegen de inhoud. Hierbij zou de vertaling in het Indonesisch een rol spelen. Sommige
formuleringen zouden niet juridisch maar wel psychologisch minder gelukkig worden geacht. De
Indonesische delegatie zou eerst een informele bespreking met de Nederlandse delegatie willen
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hebben. Na informatie is spreker gebleken, dat Minister Luns Woensdagmorgen in Nederland
terug kan zijn. Over de inhoud van de nieuwe voorstellen werd vrijwel niets losgelaten. Alleen
bleek, dat bezwaar zou bestaan tegen – meer in het bijzonder de Indonesische tekst van – artikel
IV van het protocol, waar staat, dat de overige overeenkomsten ongewijzigd van kracht blijven.
Taalkundig is 'ongewijzigd' in de Nederlandse tekst overbodig; in de Indonesische tekst zou dit
kunnen betekenen, dat nimmermeer gewijzigd zou kunnen worden. Enkele malen zou Minister
Sunarjo er op hebben gewezen, dat aan het wezen van het accoord niet zou worden getornd.

De Minister-President is van gevoelen, dat dan de onderhandelingen toch niet zo
ongunstig zouden liggen als op grond van de krantenberichten werd gedacht. Hij acht het van
belang, dat de Indonesische vertaling nog eens wordt bestudeerd. Minister Kernkamp daarentegen
wijst er op, dat deze uitlatingen ook zouden kunnen passen in een geheel tegenovergesteld beeld.

Naar aanleiding van een vraag van Minister Zijlstra in hoeverre ingestemd zou
kunnen worden met een eventueel voorstel om Mr. Iscaq te machtigen over verdere wijziging van
het financieel-economisch accoord met Minister Zijlstra te onderhandelen, nadat het accoord
zoals het er nu ligt zal zijn aanvaard, antwoord Minister Donker, dat medegedeeld is, dat niet vóór
de bekrachtiging nieuwe onderhandelingen zouden kunnen worden uitgevoerd. Deze
bekrachtiging zal nog wel in verband met de parlementaire behandeling enige maanden op zich
laten wachten. Daarna kan bezwaarlijk een voorstel tot wijzigingsbesprekingen van de hand
worden gewezen.

Minister Beyen deelt nog mede, dat de Voorzitter van de Tweede Kamer hem heeft
medegedeeld, dat de Kamercommissie, mocht het nodig zijn, op zeer korte termijn bijeen zou
kunnen komen. De Minister is bereid de landen, in de UNCI vertegenwoordigd, over de stand
van zaken in te lichten. Spreker is er ook van overtuigd, dat bij eventuele eenzijdige opzegging
publiciteit onzerzijds op het juiste moment van grote betekenis is. De Raad besluit de verdere
ontwikkeling af te wachten.
- - -


